
ماجرای درخواست عفو رهبری برای فرزند هاشمی
یک ماه پیش بود که خبر حکم سنگین دادگاه برای مهدی هاشمی منتشر شد. حبس و جزای نقدی و انفصال از خدمت 
به سه جرم اختلاس، ارتشا و مسائل امنیتی. شاید کمتر کسی فکر می کرد چنین حکمی برای فرزند آیت الله هاشمی بریده 
شود. از همان زمان دستگیری مهدی هاشمی نیز بسیاری برایشان این سوال پیش آمده بود که آیا آیت الله در این قضیه ورود 
خواهد کرد یا نه. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام اما دیروز در پاسخ به سوال خبرنگاری در این خصوص سخن گفت. 
آیت الله هاشمی در ابتدا گفت نمی خواسته است وارد این موضوع شود که تاثیر مثبت یا منفی در روند قضایی پرونده بگذارد، 
اما چون سؤال شده به ذکر خاطره ای بسنده می کند. او در این باره گفت که روزی مهدی از او خواسته است که به ملاقاتش 

در زندان برود. در این ملاقات که با اصرار مهدی برای پرهیز از شنود، در محوطه پارکینگ زیر باران انجام شده، مهدی به او گفته است: »اینان می گویند 
دو راه داری، یا در چند خط از رهبری تقاضای عفو کن و یا باید این پرونده طولانی و چند هزار صفحه ای را ادامه دهی«، هرچند مهدی خود با این نظر موافق 
نبود ولی گفت اگر پدر و رهبر انقلاب موافق باشند، قبول می کند. هاشمی رفسنجانی با تشریح ملاقات خود با آیت الله خامنه ای در این خصوص، گفت: 
»به ایشان عرض کردم راضی به این نیستم که وی تقاضای عفو کند و شما بپذیرید، چون در نگاه جامعه انعکاس خوبی نخواهد داشت«. هاشمی با تأکید بر 
اینکه آیت الله خامنه ای استدلال های او را پذیرفت، گفت: »بعد از آن بود که به مهدی خبر دادیم: هرطور که خودت می دانی، عمل کن و مهدی هم بر این 
نکته تأکید می کرد: چون می دانم گناهی نکرده ام بگذارید همه بفهمند و اگر هم گناهی کرده ام، بگذارید در همین دنیا محاکمه شوم و به مجازات برسم«. 
هاشمی در ادامه افزود: »البته خود مهدی و وکلای وی حرف هایی دارند که به موقع خواهند گفت. فقط بگویم یوسف از دامان پاک خود به زندان می رود«.

بالاخره استاندار جنجالی منصوب شد
بعد از چند روز کشمکش نمایندگان استان فارس با وزیر کشور بر سر گزینه پیشنهادی وزیر برای استانداری این استان، 
امروز دولت پیشنهاد وزیر را تایید کرد و استاندار جنجالی منصوب شد. این گونه بود که دعوای این 18 نماینده با رحمانی 
فضلی وارد فاز جدیدی شــد. این نمایندگان در تقابل درخواست استیضاح وزیر کشــور را به هیئت رئیسه تقدیم کردند 
و استعفاهایشــان منتفی شــد. آن ها پیش تر گفته بودند اگر رحمانی فضلی درخصوص گزینه پیشــنهادی خود برای 
اســتانداری فارس تجدید نظر نکند، او را استیضاح خواهند کرد. عملی که با موضع تند وزیر کشور روبه رو شد که تعیین 
استانداران در حیطه اختیارات مجلس نیست و آن ها تنها می توانند نظرات کنند و در این خصوص به وزیر مشورت بدهند. 

اما به نظر می رســد نمایندگان فارس همچنان بر سر حرف خود ایســتاده اند. آن طور که ذوالانوار، نماینده شیراز خبر داده است، درخواست استیضاح 
وزیر کشور امروز با حدود 40 امضا به هیئت  رئیسه مجلس تقدیم شده است. ذوالانوار درخصوص اعتراضشان به انتصاب استاندار جدید گفته است: 
»انتخاب اســتاندار با پدرخوانده های دولت بوده است و نه خود دولت که این موضوع را وزیر کشور باید با صراحت پاسخ گوید«. او همچنین گفته است 
که نمایندگان فارس نه تنها در مراســم معارفه استاندار جدید فارس شرکت نمی کنند، بلکه به شــدت از دولت به دلیل بی توجهی به خواست مردم این 
اســتان گلایه مند هستند. گفتنی است طبق آیین نامه جدید مجلس، طرح استیضاح به کمیسیون مربوطه ارجاع داده می شود تا با حضور وزیر کشور 
و طراحان اســتیضاح جلساتی در این کمیسیون برگزار شود. بعد در صورتی که 10 نفر از طراحان استیضاح بر خواسته خود اصرار کنند، هیئت رییسه 

مجلس موظف است طرح استیضاح را در دستور کار صحن علنی قرار دهد.

 صنعت هسته ای 
تجارت سازی می شود

علی اکبر صالحی با اشــاره به نتایج به دست آمده در 
مذاکرات وین، گفت: از این به بعد نشــاط هسته ای 
نه تنها در کشــور کمتر نخواهد شــد بلکه بیشتر نیز 

می شود.
رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان که بعد از ورود به 
تهران به همراه محمدجواد ظریف رئیس تیم مذاکره 
کننده هسته ای کشورمان، در یک نشست خبری با 
خبرنگاران حضور پیدا کرده بود با بیان این که دستاورد 
حاصل شده با توسل به خدا، اهل بیت )ع( و حمایت 
مردم ایجاد شده، با ســلام بر روح پرفتوح امام راحل 
در عصر حاضر و با سلام و آرزوی سلامتی برای خلف 
صالح او مقام معظم رهبری که به زیبایی تا امروز این 
انقلاب را هدایت کرده و می کنند، گفت: عزیزان من 
به عنوان یک هم وطن در جریــان این مذاکرات که 
قرار گرفتم واقعا به خود بالیدم زیرا تبلور این واقعیت 
را یافتــم که آنهایی که در بســتر اســلام حرکت می 
کنند به اعتبار داشــتن این بســتر از مقاومتی عظیم 

برخوردار می شوند .
وی افــزود: در جریان این مذاکرات شــاهد نمایش 
مقتدرانه و عزتمندانه جمهوری اسلامی ایران و تیم 
مذاکره کننده هسته ای مان بودیم. همچنین شاهد 
نمایشــی غیرمتوازن بودیم که در یک طرف آن گروه 
1+5 قرار داشــت و یــک طرف دیگــر آن جمهوری 
اسلامی ایران به صورت عزتمندانه و شکوهمندانه 

حضور داشت.
وی بــا اشــاره بــه تلاش های تیــم مذاکــره کننده 
هســته ای کشــورمان، گفــت: بنده بــه خاطر این 
تلاش ها و حضور عزتمندانه به خود بالیدم. به خاطر 
تلاش های این تیــم و در رأس آن آقای دکتر ظریف 
که زینت بخش دیپلماســی کشور ماست. ما به عینه 
دیدیــم که چگونه و با چه افتخاری از منافع کشــور و 
حاکمیت این کشــور در جریان ایــن مذاکرات دفاع 
کردند. من بــه خاطر این موضوع به خــود بالیدم به 
خاطر این که ما توانستیم چنین دستاوردی را به دست 
آوریم. دستاوردی که بعداً تاریخ نشان خواهد داد که 
چه تأثیری در کشــورمان و چه تاثیری در کشورهای 
مقابــل و جامعــه بین المللی خواهد داشــت. رئیس 
ســازمان انرژی اتمی کشــورمان با اعتقاد بر این که 
با این دســتاورد باید آرام آرام پارادایم روابط بین الملل 
عوض شود چرا که یک کشور در حال توسعه توانسته 
جایی را برای خود در بین کشورهای توسعه یافته پیدا 
کنــد، افزود: در مذاکرات اخیــر در وین که به نوعی 
جمع بندی جلســات گذشــته بود و نهایتاً بــه برنامه 
جامع اقدام مشترک رسیدیم بنده به عنوان امین شما 
و کسی که در ســازمان انرژی اتمی مسئولیت دارد و 
متولی این امر در کشــور اســت، خدمت شما عرض 
می کنم که با این توافق نشــاط هسته ای در کشور نه 

تنها کمتر نخواهد شد بلکه بیشتر خواهد شد.
صالحی تصریح کــرد: ممکن اســت برخی بگویند 
این چه تناقضی است که شما مطرح می کنید از یک 
طرف می گویید نشاط هســته ای بیشتر می شود و از 
یک طرف محدودیت هایی اعمال شده. من خدمت 
شما عرض می کنم که ما وارد فاز جدید تجاری سازی 
می شویم و در واقع صنعت هسته ای کشورمان وارد 
فازی می شود که از نظر هزینه و فایده معنا داشه باشد. 
در گذشته چون در این عرصه تنها بودیم و از همکاری 
دیگران برخوردار نبودیم هزینه های فراوانی پرداخت 
شد و البته توانستیم به آستانه این فناوری نیز برسیم. 
اکنون در این برهه برای توسعه این صنعت به گونه ای 
حرکت می کنیم که دو مقوله هزینه و فایده لحاظ شود 
و با این برنامه اقدام مشترک ان شاءالله در این راستا 

شاهد برداشتن قدم های بلندی خواهیم بود.

سیاسی

انتقال میز مذاکره از وین  به تهران
توافق هسته ای مهم تر از جنگ و فتح خرمشهر/ لغو تحریم ها منجر به تحول اقتصادی و سیاسی نخواهد شد

ایران و کشورهای 1+5 دیروز بالاخره به توافق رسیدند. توافقی که در متن مشترکِ 
ظریف و موگرینی »تاریخی« و »خوب« خوانده شد و روحانی در سخنرانی اش گفت 
که با این توافق برگ جدیدی در تاریخ ایران و منطقه ورق خورده است. هرچند توافق 
حاصل شده مخالفانی هم داشت، به نظر می رسد تعداد موافقان بیشتر است و از 

مخالفان تندروی های سابق دیده نمی شود. 

به روحانی گفتم امشب را با خیال راحت بخوابید
با اعــلام توافق اعضای هیئــت دولت با رهبر انقــلاب دیدار کردند و ایشــان از 
مجاهدات صادقانه و مجدانه تیم هسته ای قدردانی کردند. بسیاری از شخصیت ها 
ازجمله محمدرضا عــارف پیام تبریک فرســتادند و برخی در صفحــات خود در 
شبکه های اجتماعی در این باره نوشتند. ســید حسن هاشمی وزیر بهداشت در 
صفحه اینستاگرامش نوشــت که در این مدت گاهی رییس جمهور چندین شب 
بیدار بود و مسایل را شخصا پیگیری می کرد ولی شب گذشته دیدم دکتر روحانی 
پس از 20 ماه از ته دل می خندد. به ایشان گفتم امشب را با خیال راحت بخوابید. 
شهیندخت مولاوردی معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده در یادداشتی 

در صفحه فیس بوک در این باره شاهکار این توافق را این دانست که 
برای اولین بار کشوری بدون حمله نظامی و تنها با گفت وگو توانست از 
زیر تحریم های فصل هفتم منشور ملل متحد خارج شود. از گروه ها و 
احزاب شورای هماهنگی جبهه اصلاحات و مجمع دانش آموختگان 
ایران اسلامی در پیام هایی تبریک گفتند. برخی از امامان جمعه مانند 
امام جمعه پلدختر، اردبیل و خراســان جنوبــی نیز برای دولت و تیم 
هسته ای پیام تبریک فرستادند. آیت الله موسوی اردبیلی و آیت الله 
صافی گلپایگانی هم در دیداری که نهاوندیان رئیس دفتر روحانی با 

ایشان داشتند، از توافق به دست آمده حمایت کردند.

توافق هسته ای مهم تر از جنگ و فتح خرمشهر
آیت الله هاشــمی نیز دیروز در مراسم افطار با اهالی فرهنگ، هنر و 
رسانه، درباره توافق به دست آمده سخن گفت. رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام این توافق را »مهم تر از جنگ و فتح خرمشهر« دانست 

و »پیروزی منطق« را بزرگ ترین مسئله در این دستاورد خواند. او در این خصوص 
اظهار کرد که در این مذاکرات یک وزیر در مقابل شش وزیر گردن کلفت دنیا قرار 
داشت و موفق شــدیم آن هارا قانع کنیم که حق ایران را به رسمیت بشناسند و به 
همین دلیل می توانیم بگوییم ما پیروز شدیم. آیت الله هاشمی همچنین با اشاره 
به اینکه خیلی از بزرگان فکر نمــی کردند که این اتفاق بیفتد، دلیلش را »تفکر به 

سبک گذشته« خواند. 

لغو تحریم ها منجر به تحول اقتصادی و سیاسی نخواهد شد
اما در میان این حمایت ها صادق زیباکلام که همــواره از موافقان توافق بوده، در 
یادداشــتی در روزنامه شرق به ابعاد دیگری از این مســئله پرداخته است. او در این 
یادداشت نوشته است که درست است که تحریم ها، معضلات زیادی را برای اقتصاد 
ایران ایجاد کرده بود، اما با وجود گشــایش اقتصادی که توافق به بار خواهد آورد، 
»تحول اقتصادی« به همراه نخواهد داشت. چراکه اقتصاد ما یک اقتصاد ناکارآمد 
دولتی است که تحریم ها، تنها وضع آن را حادتر کرده بود. زیباکلام در ادامه نوشته 
است که برداشته  شدن تحریم ها خودبه خود نه اقتصاد ما را کارآمدتر خواهد کرد و نه 
لزوما از فساد خواهد کاست. چراکه داروی شفابخش اقتصاد ما، نه برداشته شدن 
تحریم ها، بلکه رفتن به دنبال الگوی توسعه اقتصادی بازار آزاد است. او همچنین 
نوشته اســت که توافق هســته ای لزوماً توسعه سیاسی و بازشــدن جامعه مدنی 
چشمگیری را هم به دنبال نخواهد آورد. توافق هسته ای در حقیقت نقطه  عطفی 
خواهد بود از جهت بازگرداندن نگاه آشتی جویانه به جهان در عرصه سیاست خارجی.

اجرای این توافقات بسیار دشوارتر از تنظیم و امضای آن هاست
اما توافق به دســت آمده مخالفان یــا منتقدانی هــم دارد. مخالفانی که هرچند 
این توافق را بهتر از توافق لوزان می خوانند اما همچنان دلواپس اند. رضا ســراج 
کارشــناس مسائل استراتژیک از جمله این افراد اســت که به نظرش بهتر از این 
می توانســتیم توافق کنیــم و به جمع بندی برســیم. او نگرانی خــود دراین باره را 
عهدشــکنی طرف مقابل عنوان می کند و می گویــد دیدیم طرف مقابل از همین 
دیروز عهدشکنی خود را آغاز کرد و مواضع اوباما که بدعهدی در تفسیر موضوعات 
بود، مصداق این امر است. مهدی محمدی نیز دیگر منتقدان است. او هم در این 
خصوص به نگرانی در اجرای متن توافق اشاره می کند. او می گوید که چالش بزرگ 

این گونه متون، حین اجرا نمایان می شود. به طور کلاسیک این تلقی وجود دارد که 
اجرای این قبیل توافقات بسیار دشوارتر از تنظیم و امضای آن هاست، به ویژه اگر با 
طرفی چون آمریکا مواجه باشیم که تقریبا حتی یک نمونه قابل ذکر از آنچه بتوان 
آن را عمل به تعهدات بین المللی نامید در کارنامه آن وجود ندارد. به نظر محمدی 
خوب یا بد بودن چنین متونی نه روی کاغذ بلکه در عمل مشخص می شود و بنابراین 

تا زمانی که نوبت به اجرا برسد باید خویشتندار بود.

جوجه توافق را باید آخر پاییز اجرای تعهدات شمرد
روزنامه های امروز نیز همگی تیتر یک خود را به موضوع توافق اختصاص داده اند 
که اکثر آن ها نگاه خوش بینانه ای به قضیه دارند. »پیروزی بدون جنگ«، »جهان 
تغییر کرد«، »کلید چرخید ایران خندید«، »حصر ایران شکست«، »خجسته باد 
این پیــروزی« و »انفجار اتمی بدون بمب« به ترتیــب تیترهای یک روزنامه های 
اصلاح طلب شرق، اعتماد، آفتاب یزد، قانون، مردم سالاری و شهروند هستند. 
روزنامه های اصولگرا نیز از جمله وطن امروز با تیتر »جمع بندی برجام، در انتظار 
اجرا« تنها سعی کرده بودند نگاهی حداکثر خنثی به قضیه داشته باشند. اما در این 

میان تنها تیتر کیهان متفاوت بود: »180 درجه اختلاف، دو روایت از یک توافق«. 
تیتری که تلاش دارد توجه مخاطبانش را به دوگانگی و تفسیرپذیری متن توافق 
جلب کند. شریعتمداری در سرمقاله خود نیز بر این نکته تاکید کرده است که آنچه 
اوباما در سخنرانی اش گفت با آنچه روحانی گفت متفاوت است. او ابراز نگرانی کرده 
است که مانند آنچه بعد از تفاهم نامه لوزان اتفاق افتاد به خاطر بندهای تفسیرپذیر 
و دوپهلو در متن تفسیرها متفاوت باشد و خواستار آن شده است که در این صورت 
این موضوع قبل از تصویب نهایی رفع و رجوع شود. باوجود این و همچنین اینکه 
شریعتمداری در متنش به جای کلمه »توافق« از عبارت »سند وین - جمع بندی یا 
توافق« استفاده کرده است، می توان گفت به نسبت قبل لحن چندان تندی ندارد. 
او در آخر یادداشتش هم نوشته است: »بی انصافی است اگر از تلاش صادقانه و 
دلسوزانه آنان قدردانی نشود و حضور عزتمندانه این عزیزان در آوردگاه جدی با 6 
کشور یاد شده نادیده گرفته شود«. وطن امروز نیز در یادداشت خود نوشته است که 
هرچند توافق دیروز از لوزان بهتر است، اما توافقی ایدئال نیست. ضمن اینکه مهم، 
عمل به مفاد آن است و الا خود توافق در واقع چیزی بیشتر از یک »انشا« نیست. 
این یادداشت در ادامه نوشته است که بعد از سخنان دیروز رئیس جمهور آمریکا، 
به راحتی می شد حدس زد که کاخ سفید دنبال دبه درآوردن است و بنابراین جوجه 

توافق را باید آخر پاییز اجرای تعهدات شمرد.

دفاع نمایندگان موافق از تیم مذاکره کننده هسته ای
لاریجانی در بخــش از گفته های خود اظهار داشــت: تجربــه نظام جمهوری 
اسلامی نشانگر عمق هوشمندی در دیپلماسی بود و توانست منطق خویش را در 
فناوری هسته ای به کرسی بنشاند و حریفان را وادار به پذیرش متن اصلی دانش 
صلح آمیز هسته ای بومی خویش نماید و این دستاورد گرانقدری در تاریخ اینگونه 

مناقشات خواهد بود.
دکتر لاریجانی افزود: این توفیق دیپلماتیک بر چند رکن اصلی اســتوار اســت؛ 
اول آنکه اگر این دســتاورد یک پیروزی است که هست از آن خداوند است که بار 
دیگر خداوند ملــت ایران را پیروز کرد، همچنین هدایت های ارزشــمند حضرت 
امام خامنه ای که با تشخیص به موقع در صحنه و ایجاد زمینه آرایش حل و فصل 
موضوع و ارشادات مستمر هم حرکت ایجادی دیپلماتیک کشور را حمایت و هدایت 
نمود و هم در بزنگاه ها به طرف مقابل هشــدار لازم دادند تا از زیاده خواهی دست 

بردارند. به جز علی لاریجانی نمایندگان دیگــری از جمله، علی مطهری، احمد 
توکلی، محمدرضا تابش، احمدی لاشکی، منصور حقیقت پور، منصوری آرانی و 
بسیاری دیر از نمایندگان از تیم مذاکره کننده هسته ای قدردانی کردند به طوری که 
مطهری در این باره گفته بود، توافق هسته ای فصل جدیدی را در عرصه ی روابط 
خارجی و بهبود فضای اقتصادی ایجاد می کند و این توافق در حل و فصل بسیاری 
از مسائل منطقه ای تاثیرگذار خواهد بود. نماینده تهران  با اشاره به توفیق هسته ای 
و توافق با گروه 1+5 گفت: در حقیقت یک دوره ی جدیدی در انقلاب اســلامی 
آغاز شده اســت و این توفیق ارزشمند و تاثیر گذار است. همچنن علیرضا منادی 
سفیدان عضو هیات رئیسه مجلس در نشست علنی امروز، در نطق پیش از دستور 
خود گفت: دنیا امروز فهمید که ایران محور شرارت نیست و در طول این سال ها 

در این باره اشتباه می کرد چرا که اسرائیل و حامیان آن محور شرارت هستند.
نماینده مردم تبریــز، خطاب به رئیــس جمهور گفت: وعده شــما در خصوص 
چرخیدن چرخ زندگی مردم عملی شــد، امیدواریم وعده شما به مردم آذربایجان 
در خصوص احیای دریاچه ارومیه نیز محقق شود که شادی مردم این منطقه به 

احیای این دریاچه گره خورده است.

خداقوت همراه با انتقاد برخی از نمایندگان
اما به مانند روال گذشته توافق همچنان منتقدانی در مجلس دارد، 
ولی لحن انتقادات این افراد نیز با روزهای گذشته متفاوت است، هر 
چند که هنوز نیز در بین ممنتقدان افرادی هستند که بر مواضع گذشته 
خود اصرار دارند، از بین این افراد زاکانی و نادران جز کسانی بودند که 
انتقداتی بر توافق انجام شده داشتند ولی در عین حال از زحمات تیم 
مذاکره کننده نیز قدردانی کردند. به طوری که الیاس نادران در جلسه 
علنی امروز مجلس در نطق میان دستور خود ضمن تبریک عید فطر 
و خدا قوت به تیم مذاکرکننده هســته ای کشــورمان گفت: پس از 
حدود 12 سال نمایندگی علیرغم مراقبت هایی که داشتم نمی دانم 
چقدرش برای خدا بوده است. به خدا پناه می برم؛ حتی اگر مدرس و 
رجایی را هم میزان اعمال وکلا قراردهیم چقدر جوابگو خواهیم بود؟
وی بیشــتر انتقادات خود را متوجه رئیس مجلس کرد و گفت: آنچه 
در ژنو، لوزان و امروز در وین مورد توافق قرار گرفته است و بعضا عملیاتی شده چه 
زمان از مجلس مصوبه داشته است؟ آقای رییس مجلس در موقع تصویب قانون 
هسته ای در موارد زیاد مواد متعدد قانون آیین نامه داخلی مجلس را نقض کردند 
و در پاسخ به تذکراتی که داده شد فرمودند سیب زمینی فروشی که نیست. آقای 
رییس، هیچ جای آیین نامه رعایت اصول آن را موکول به ســطح اهمیت تصمیم 
ندانسته اســت. دستکاری در متن مصوبه کمیسیون، تغییرات غیر قانونی مکرر 
آن، عدم چاپ پیشنهادات نمایندگان و اجازه ندادن به مخالفان و دولت دراظهار 
نظر نسبت به مصوبه مجلس چه وجاهت قانونی دارد؟ با این اقدامات مجلس در 
راس کدام امور است؟ طرف آمریکایی، مصوبه کنگره را چماقی بر سر طرفهای 
ایرانی می کند و این جا از این حداقل ظرفیت های قانونی هم استفاده نمی شود.

مخالفت شدید از سوی منتقدان توافق
اما نمایندگانی هستند که هنوز بر مواضع گذشته خود پافشاری می کنند، حمید 
رسایی با انتقاد جدی از توافق بر این اعتقاد است که هنوز خواسته های جمهوری 
اسلامی محقق نشده است و عده ای قصد فریب مردم را دارند این نماینده تهران 
چندین پست در اینستاگرام خود منتشره کرده و با مقایسه گفته های رئیس جمهور 
ایران و آمریکا معتقد اســت، توافق به نفع ایران نبوده است. وی در یکی از پست 
های خود گفت: یادش به خیر! ســوم آذر 92 بعداز توافق ژنو هم مثل امروز بود. 
این چه توافقی است که نیم ساعت بعدش هر کس حرف خودش را می زند!  بعد از 
ادعای پیروزی در توافق ژنو، هم تحریمها بیشتر شد، هم توهینها و هم تحقیرها. 
یک سال و نیم از توافق ژنو گذشته، روزی که همین ادعاها شد ولی واقعیت های 
بعدی چیز دیگری را نشــان داد. مهم این اســت که طرف مقابل باید از ادعاهای 
ظالمانه اش دست بکشد، وقتی همچنان مدعی است، ادعای پیروزي یعنی سرکار 
گذاشتن مردم. اما لاورف، وزیر خارجه روسیه بعد از این توافق چیز عجیبی گفت که 
با متن منتشره وزارت خارجه تطبیق می کند: ما و چین می خواستیم تحریم های 
تسلیحاتی لغو شود، اما علیرغم حمایت ما تیم ایراني موافقت کرد که تحریم ها ٥ 
سال ادامه یابد! در نهایت، همکاران ایرانی ما که طبیعتا در این مورد تصمیم گیرنده 
اصلی بودند، موافقت کردند که در این مورد معامله کنند. طبیعتا ما و چین با توجه به 
اینکه ایران با آن موافق بود، از آن حمایت کردیم. در این دوره، تسلیحاتی که به ایران 

داده می شود باید تحت نظارت شورای امنیت سازمان ملل باشد.

پیگیری روزخاطره روز

رهبر انقلاب به طور دقیق بر مذاکرات نظارت داشتند
رئیس جمهور مذاکرات هسته ای جمهوری اسلامی ایران با شش قدرت جهانی را در تاریخ دیپلماسی دنیا اقدامی بی سابقه و کم نظیر دانست و با اشاره به دستاوردهای بزرگ در عرصه های 
مختلف گفت: توافقی که انجام شد در تاریخ ماندگار شد.  حسن روحانی روز چهارشنبه در جلسه هیأت دولت با اشاره به اینکه امروز روز ویژه و بی نظیری برای هیأت وزیران محسوب می شود، 
گفت: قضاوت من این اســت که با این توافق تاریخ ایران ورق خورده است و تصور غلطی که از اول انقلاب تا امروز در سطح افکار عمومی غرب و مسئولین بلندپایه سیاسی آن به جمهوری 
اســلامی ایران مطرح بود، تغییر کرده است. روحانی با بیان این که آنها همواره جمهوری اســلامی ایران را به عنوان یک تهدید و کشوری غیرقابل پیش بینی مطرح می کردند و نگاه آنها به 
ایران نگاه تهدید بود نه فرصت، گفت: نگاه آنها این نبود که از توانمندی ایران بعنوان قدرت منطقه ای می توان برای حل و فصل مسایل و بحران های منطقه ای و جهانی استفاده کرد و صرفاً 
به دنبال آن بودند که ایران چه فعالیت هایی انجام می دهد.. رییس جمهوری با اشاره به تخصص و تجربه های ارزنده دانشگاهی و علمی آقایان ظریف و صالحی در موضوع و مذاکرات هسته ای 

گفت: برای مذاکره داشتن تخصص، ادب، ابتکار، شهامت و اتکاء به خدا مهم است و آقای ظریف هم خودشان و هم تیم شان از چنین روحیه ای برخوردار هستند.
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